
Donació AECC

Quatre anys de feina intensa 

del PIG que donen resultats

des/2018

En aquest Fem-ho 

hi trobareu un recull 

de les actuacions 

més destacades del 

govern del PIG al llarg 

d’aquesta legislatura, en 

la que s’han començat 

i desenvolupat molts 

projectes i actuacions 

molt beneficioses per al 

poble.

Com cada any, el Partit Independent de les Guilleries fa una donació de 300€ a 
alguna entitat del poble implicada en causes socials. Aquesta aportació substitueix les 
felicitacions nadalenques que fa uns anys enviàvem a totes les cases, ja que creiem que 
fem un millor servei a la societat donant els diners directament a entitats que lluiten per 
millorar la vida de les persones.

Aquest any 2018 el PIG hem volgut fer la donació a l’Associació AECC, que lluita contra 
el càncer des de fa molts anys. Aquesta Associació, que a Catalunya es diu Catalunya 
contra el Càncer, té representació a Sant Hilari i fa una gran feina per la prevenció i cura 
del càncer, així com d’ajuda a les persones que el pateixen i als seus familiars.

Des d’aquí, donar molt suport a tota la gent afectada per aquesta malaltia i tot el nostre 
reconeixement a totes aquelles persones, institucions i entitats que hi fan front, com 
Catalunya contra el càncer, que és la que aquest any ha rebut la nostra petita aportació. 

§

© Irene Fotògraf
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Fa tres anys i mig el PIG vam entrar al govern municipal amb grans esperances però 
també amb molts dubtes. Volíem transformar el poble segons les nostres conviccions 
polítiques, modernitzar-lo, preparar-lo per als nous temps i els grans reptes del futur, 
però sabíem que teníem molta feina per ordenar l’aspecte econòmic i la credibilitat de 
la institució.

Teníem un programa electoral que volíem complir, i que vam recollir en un Pla de 
Mandat de 49 accions. Un Pla de Mandat ambiciós i que molta gent ens deia que 
no podríem complir. Semblava que en quatre anys només tindríem temps d’aterrar a 
l’Ajuntament i situar-nos però no de fer projectes importants; sobretot perquè la situació 
econòmica, l’elevat deute de l’Ajuntament ens ho impedirien i les costums i hàbits de 
molts i molts anys d’una manera de fer ens ho dificultarien.

Ara podem dir, tres anys i mig després, que hem fet molt més del què s’esperava. En 
aquest Fem-ho trobareu tot un recull de les actuacions més destacades del govern en 
aquest període. I volem aprofitar aquestes línies per dir que estem contents d’haver 
iniciat, i en molts casos acabat, gairebé el 90% de les actuacions que sortien en el Pla de 
Mandat (http://www.santhilari.cat/files/pdf/participacio_ciutadana/pla_mandat_2015-2019.pdf )

És molt clar que el poble s’ha modernitzat i que ha millorat en mols aspectes, com reduir 
el període de pagament a proveïdors de més de 6 mesos a 40 dies aproximadament, 
s’ha començat la recollida porta a porta, passant del 28% al 74% de reciclatge –gràcies 
a la bona feina de moltes persones del poble-, s’han començat molts processos de 
participació ciutadana directa –Consells de barri, Pressupostos participatius, Consell de 
subvencions, Consell d’Infants, Pla de Mobilitat, Pla de Dinamització comercial, etc -, 
s’han deixat d’utilitzar productes químics en el manteniment municipal, s’ha millorat 
la transparència i l’accés a la informació amb l’administració electrònica, la fibra òptica 
ha arribat al poble, s’ha treballat especialment el tema social i l’ajuda a les persones i 
col·lectius desafavorits, s’ha aplicat el Gestor d’Expedients per fer més transparent l’acció 
de l’ajuntament , s’ha creat una nova marca turística que ha de servir per dinamitzar 
el sector en els propers anys i que es presentarà a tot el poble el proper 11 de gener, 
s’han fet moltes noves activitats esportives relacionades amb l’entorn –raid eqüestre, 
cursa de muntanya, campionats gironins de BTT, etc-, s’ha començat a treballar en 
l’arxiu històric com també en la preservació de la nostra història i el patrimoni cultural, 
s’ha millorat el funcionament del Consell Escolar Municipal i la relació entre centres 
educatius, i s’han dut a terme moltes més actuacions que trobareu recollides en les 
pàgines d’aquest Fem-ho.

Ens queda molta feina per fer, la societat avança cada vegada més ràpid i hem 
d’estar atents a totes les evolucions i millores per tenir un poble atractiu, que doni 
solucions a la seva gent i que sigui un bon lloc per viure i treballar. Sabem que 
gestionar una societat cada vegada més complexa no és feina fàcil, però també 
creiem que la feina feta en aquests anys avala una forma de pensar i actuar que 
ha estat beneficiosa per a Sant Hilari en termes generals en aquest últims anys. 
I tenim ganes de seguir treballant pel nostre poble en els propers anys, tant per 
consolidar el que s’ha fet fins ara com per seguir avançant en nous àmbits. § 

4 anys que canviaran Sant Hilari 
per sempre

Editorial Actuacions mandat

» Un Pla Dinamització comercial.

» Activitat converses a mig mandat 
per explicar a la ciutadania l’actualitat 

municipal.

» Àrees de pícnic a l’entorn, en rutes de 
senderisme o BTT.

» Xarxa de calor per abastir amb 
caldera d’estella diverses dependències 

municipals.

» Reorganització dels aparcaments de 
l’Ajuntament i Can Rovira.

» Activitats relacionades amb la setmana 
de la mobilitat.

» Pla de ciutadania i servei d’acollida.

» Suport al projecte «Acull un somriure».

» Campanya «Cap nen sense joguina».

» Conveni amb Roba Amiga.

» Hotel d’insectes.

» Canvi de l’enllumenat de l’entrada del 
municipi.

» Pilona i bústies a Cal Sastre.

» Millora de voreres i parcs.

» Adequació de l’entrada de la plaça Lluís 
Companys.

» Millores zona Bodega i passatge Santa 
Anna.

» Adequació del nou abocador de poda.

» Eliminació d’abocament d’aigües fecals 
a la riera.

» Participació al darrer llibre «100 gegants de 
Catalunya».

» Més activitats a la Biblioteca.

» Lliurament de premis dins la Trobada de 
Punts de Llibre.

» Dinamització dels actes de la Diada de Sant 
Jordi.

» Col·laboració amb entitats culturals del 
municipi.

» Projecte «Ens ajudem» a la Biblioteca.

» Cicle de teatre amateur.

» Cicles de cant coral i Lied.

» Dinamització de la festa final dels 
Ensenyaments Municipals.

» Noves categories en els premis literaris.

» Exposició de diorames a la Biblioteca.

» Nou concurs per a pintors i pintores locals.

» Canvi a exposició de la categoria infantil del 
concurs pintura ràpida.

» Sopar-ball per Festa Major.

» Dinamització de la festa de Sant Cristòfol.

» Potenciació de la Festa Major petita.

» Festa Major a la Biblioteca.

» Millores a la baldufa de la zona esportiva.

» Reconeixement amb 4 flors a Viles Florides.

» Nous projectes amb les escoles del municipi.

A més a més...
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Ara fa quatre anys...

Ai que si CIU no s’arremanga no guanyarà 
les eleccions, vénen aquests del PIG 
embalats i carregats d’il·lusions.

Potser ERC si no es despista podrà treure 
algun escó. que de la mà de convergència 
podria ser conseller i regidor. 

Les voltes.... que fa ERC per fer una llista 
no donen el seu fruit i finalment el PIG 
té la victòria i els republicans se’n van de 
buit.

Comença una nova etapa amb el PIG al 
capdavant, vénen canvis, encerts, errades i 
potser també algun entrebanc. 

Encarem la primera Festa Major 
que esperem surti rodada, el que no 
comptàvem era començar el concert, sense 
les claus i amb la porta tancada. Avui és 
una anècdota i aleshores va ser un cop 
d’atenció, el secret està en reconèixer 
l’errada i aprendre la lliçó.

Encara ens esperava un ple amb molta 
participació, després que les males llengües 
llencessin falses afirmacions. Al carrer Sant 
Jordi es farà la mesquita, es repetia amb 
mala intenció, mentre que ferms i amb la 
consciència tranquil·la, treballàvem per 
una bona solució. 

Amb un aprenentatge diari acompanyat 
de molta ambició, sabem que no hem de 
témer al canvi i actuar amb determinació. 

La política també pot 
ser vista amb humor!

I a punt d’acabar la legislatura... 

Els reis arriben per la pedra Llarga, els 
municipals a l’antic cuartel, en Moragues 
passeja amb la geganta i els insectes tenen 
hotel. 

Implantem el porta a porta, la fibra òptica 
ja és una solució, l’oficina de l’ajuntament 
obre a les tardes i es fa sopar ball per Festa 
Major.

Hem canviat el sistema de poda i hem 
eliminat els glifossats, ens donen flors per 
viles Florides i diplomes destacats.

Avets gegants, curses de cavalls i tions 
repartits pel poble, Conferències i xerrades 
al museu, a Casa de Cultura i Sala Noble. 

La Residència el gran referent, banys 
de bosc la novetat, Fira Guilleries que 
va creixent i la zona esportiva plena 
d’activitat.

A la baldufa li hem rentat la cara, l’àrea 
d’autocaravanes ha crescut, les fonts ja 
estan catalogades i l’economia té prou 
bona salut. 

Pla de mobilitat, de ciutadania, de turisme 
i de seguretat, que amb la participació 
ciutadana avui ja són realitat. 

Queden damunt la taula molts reptes per 
fer de Sant Hilari un lloc millor, el PIG 
els encara amb ganes, experiència i molta 
determinació.  §

humor

Actuacions més destacades del 
mandat 2015-2019

Actuacions mandat

El deute quan el PIG va entrar al govern era del 104%, 
mentre que quan acabi la legislatura el poble tindrà un 
deute de menys del 50%. Però el més important per a les 
empreses i proveïdors que treballen per a l’Ajuntament 
és que el període de pagament de factures ha passat de 
gairebé 180 dies a uns 40 dies, en el que considerem una 
de les millores més importants d’aquests quatre anys.

S’ha implantat l’administració electrònica a l’Ajuntament, 
tant per facilitar la relació entre ciutadania i ajuntament 
com per la tramitació dins l’ajuntament. Ara s’utilitza un 
Gestor d’Expedients perquè el dia a dia de l’Ajuntament 
sigui electrònic i més transparent, amb l’objectiu de “zero 
paper”. Es facilita molt la cerca de documentació, permet 
ser més estrictes en la resposta a la ciutadania i és una 
modernització molt important de l’administració pública. 
Cal agrair al personal de l’Ajuntament la seva implicació.

Un dels projectes més importants de la legislatura ha 
estat la implantació de la recollida selectiva porta a porta. 
Per millorar la gestió mediambiental a través de reciclar 
més i millor i, a més a més, per complir amb els requisits 
europeus i catalans de reciclatge, que penalitzaran 
moltíssim els municipis que no reciclin. Estem molt 
satisfets dels resultats obtinguts fins ara, gràcies a la gran 
col·laboració de totes les persones que reciclen, ja que 
hem passat de reciclar només el 28% a reciclar el 74% 
actualment. Una gran feina mediambiental que ens fa 
estar molt orgullosos.

1 / Millora en la Hisenda Local i el deute 
de l’Ajuntament:

3 / Administració electrònica:

2 / Recollida selectiva porta a porta:
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Actuacions mandat     Opinió

Corria l’any 2015, després de 12 anys 
d’història el Partit Independent de les 
Guilleries guanyava les eleccions amb 
majoria absoluta, ajustada, però absoluta.

L’alegria era indescriptible, el ventall de 
projectes, idees i activitats per realitzar 
era molt ampli, molt engrescador. Ara 
sabem, però, que inassolible. Però per 
què? Perquè alguns tòpics resulten certs 
encara que no ens agradi. La burocràcia és 
real, l’administració pública camina lenta 
i poruga en una societat que cada vegada 
córrer més i més. 

Tot el procediment des de que prens una 
decisió, fins que les persones del poble la 
poden “veure i tocar” és més llarg que no 
pas a la nostra vida personal i particular.

Això no vol dir que els projectes, les idees 
i les activitats ja no hi siguin, hi són, i de 
valent! Però significa que hi ha algunes 
assignatures que han quedat pendents. 
Però que segueixen sent els nostres 
compromisos. Aproximadament un 80% 
del programa electoral amb el que vam 
guanya les eleccions al 2015  s’ha dut a 
terme. I això és un resultat molt notable! 

Però és que tothom hem de tenir molt i 
molt clar que durant els 4 anys de govern 
no només hem engegat els projectes del 
nostre programa electoral, sinó que s’ha 
fet moltíssima feina que no estava escrita, 
però que el dia a dia ho converteix en una 
necessitat i una oportunitat.

S’ha reforçat molt la importància de l’ensenyament i la relació entre els 
diversos centres educatius del poble. Els centres escolars, a qui cal agrair la 
seva bona predisposició, fan diverses activitats conjuntes al llarg de l’any, 

com la decoració de Nadal o el cercavila de divendres de 
Carnestoltes al matí. Per posar dos exemples: el Consell 
escolar Municipal s’ha dinamitzat i s’ha convertit en un 
punt de debat i presa de decisions consensuades entre tots 
els centres, i Sant Hilari Sacalm s’ha adherit a la xarxa 
de Ciutats Educadores que volen posar l’Educació en el 
centre de l’acció municipal.

S’ha fet un estudi per la 
definició de la nova marca 
turística. Ha estat un procés de 
gairebé un any en el que hi han 
intervingut moltes persones 
del poble i que també inclou 
el vessant urbanístic i, per 
tat, la rehabilitació d’espais 
del centre perquè siguin més 
atractius. La marca turística 
es presentarà públicament 
el proper divendres 11 de 
gener a la Sala Noble de la 
Cooperativa, i ens agradaria 
que tothom hi assisteixi 
perquè sigui un projecte 
col·lectiu. 

Un dels pilars fonamentals del PIG sempre 
ha estat el respecte pel Medi Ambient. És 
per això que s’han fet moltes actuacions en 
aquest sentit: s’han eliminat els productes 
químics en el manteniment municipal, 
s’ha implantat el control biològic de 
plagues - que vol dir combatre les plagues 
d’insectes als arbres amb altres insectes 
-, s’han desenvolupat nous conceptes de 
jardineria - amb plantes autòctones que 
necessiten menys manteniment -, i s’ha 
dissenyat un pla de neteja de barris, entre 
altres actuacions.

En aquests anys Sant Hilari Sacalm s’ha convertit en un lloc atractiu per 
a organitzar-hi esdeveniments  esportius de gran nivell, com la cursa de 
muntanya-trail de les Guilleries, raids eqüestres, Concurs Internacional 
de Forja i Ferrament, Ral·li Legend Les Corbes, etc. També s’ha organitzat 
el Cros Comarcal al poliesportiu per donar-li més atractiu per a la gent 
del poble, i s’han fet pistes de bàsquet i futbol exteriors per facilitar la 
seva pràctica.  Finalment, la piscina climatitzada ha arribat a més de 800 
socis, la millor xifra des que es va obrir. 

4 / Projecte educatiu: 

5 / Estudi de marca 
i posicionament 

turístic: 6 / Conscienciació 
mediambiental: 

7 / Millora en la projecció esportiva i com a centre 
d’activitats esportives i competicions:

Si en un programa electoral haguéssim 
d’escriure totes les propostes que tenim 
pel nostre poble escriuríem un llibre! Hi 
ha projectes més grans, mitjans i petits, 
hi ha moltes iniciatives concretes i moltes 
activitats diàries,  i és impossible que tot 
passi per un programa electoral. Però tot 
passa per governar dia a dia i mirar-nos la 
realitat de ben a prop, com som nosaltres, 
amb la proximitat que ens caracteritza.

I què ha quedat pendent? Més lluita 
contra les barreres arquitectòniques, 
sancions per als pisos buits, un document 
de béns culturals i patrimonials d’interès 
local, packs turístics amb col·laboració 
amb el sector hoteler, un grup de treball 
sobre noves tecnologies, consultes 
populars, més dinamització del nucli 
antic, xerrades periòdiques per explicar 
al poble com es gasten els diners des de 
l’Ajuntament, utilitzar software lliure i 
obert a l’Ajuntament, sensors de pluja 
en el reg municipal, millorar la zona del 
bar del pavelló o acabar el POUM (Pla 
Urbanístic)

Hem d’acceptar que queda feina per fer, 
i així ha de ser, i hem d’estar orgullosos 
perquè hem fet molta feina fins ara! Quatre 
anys és poc, però hem intentat demostrar 
la nostra manera de fer política i esperem 
que els resultats estiguin sent visibles i 
positius pel nostre poble. §

QUATRE ANYS ÉS POC

© Irene Fotògraf
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2015 - 2019 2105 -2019

Sant Hilari té molta història i cal organitzar-la, mantenir-
la viva i conèixer-la. S’ha posat en marxa l’arxiu històric 
que hi ha al soterrani de la Casa de Cultura i s’està fent 
molta feina en l’organització de la documentació per 
després digitalitzar-la; s’ha editat el llibre l’Abans de 
Sant Hilari, que és un recull de la història del segle XX 
del nostre poble - amb un agraïment molt especial als 
autors i autores del poble que hi han col·laborat -; s’estan 
dissenyant diversos plafons explicatius de la història 
dels barris històrics, i s’està fent una estàtua dedicada 
a en Jaumet del Flabiol per reconèixer el gran valor i la 
importància que té en Jaumet.

Un altre dels pilars fonamentals que hem defensat sempre 
des del PIG ha estat la Participació Ciutadana. En aquest 
àmbit s’han engegat moltes estructures participatives 
permanents: el Consell d’Infants Municipal, Consell de 
subvencions, Pressupostos participatius per barris, etc. 
També s’han realitzat processos concrets i puntuals: el 
procés per definir el Camí segur escolar, Pla de Mobilitat, 
Pla de dinamització comercial, etc.

Hem volgut donar tota l’atenció i solucions possibles a 
la gent amb dificultats o en risc d’exclusió. Per això s’han 
reubicat els Serveis Socials a l’edifici de l’Ajuntament, s’ha 
ampliat el personal de Serveis Socials per reduir el temps 
en llista d’espera, s’ha ampliat el personal de ciutadania 
per treballar en la integració de les persones nouvingudes, 
i també es treballa molt en projectes per unir el teixit 
social del poble. Creiem i sabem que un poble cohesionat 
socialment  pot afrontar molt millor els problemes del 
futur.

8 / Història i recerca: 

9 / Participació ciutadana:

10 / Millora en els Serveis Socials: 

»  S’han creat els premis Fòrum de Recerca, 
per a estudiants de 2n de batxillerat.

» S’ha fet la pista multiesportiva davant de 
la Residència.

» S’ha municipalitzat recollida animals 
domèstics, gràcies al conveni amb 
l’Associació Bup-bup’s.

» S’han creat les beques Càtedra de 
l’Aigua, Natura i Benestar, vinculades 
amb el patrimoni natural i cultural de les 
Guilleries.

» S’ha ampliat l’oferta esportiva a la zona 
esportiva amb pistes exteriors de bàsquet 
i futbol.

» S’han fet els Casalets municipals de 
Nadal, Setmana Santa i Estiu per infants 
de 0 a 3 anys.

»  S’ha canviat de recorregut de la cavalcada 
de reis, vetllant per la seguretat del públic i 
la millor visibilitat de la cavalcada. 

» S’ha creat el Consell Jove com a eina 
participativa dels joves.

» S’ha fet el nou espai social al camp 
futbol, que era una demanda llargament 
demanada pels usuaris del camp de futbol 
i el Club Esportiu Sant Hilari.

» S’ha apostat pel programa juvenil Feina 
Jove, que ha doblat la seva durada i que ha 
passat a tenir en compte la situació de risc 
d’exclusió social dels joves.

» S’ha instaurat el Sopar gala de l’esport 
i s’han creat i consolidat nous guardons a 
esportistes, juntament amb la ja existent 
medalla de l’esport, que ha passat a ser 
decidida per votació popular.

» S’ha canviat la ubicació de la Zona de 
Barraques de Festa Major, augmentant 
el pressupost destinat a la contractació 
de grups i fomentant a la popularització 
d’aquest esdeveniment, que cada any 
aplega més gent.

» S’ha editat un fulletó amb tota la oferta 
esportiva.

»  S’ha creat i dinamitzat la Fira Guilleries 
com a lloc de trobada 
de tots els pobles de 
les Guilleries i com a 
punt de valorització 
de tot el que té i pot 
oferir el territori. §
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...entre 
d’altres !
» S’ha elaborat un Pla de mobilitat 
participatiu per afavorir la mobilitat, la 
seguretat i l’accessibilitat de les persones 
amb mobilitat reduïda i el trànsit rodat. 

» S’ha impulsat la comissió d’atenció 
a la diversitat o CADs socials, fent 
reunions trimestrals, per cada escola, per 
tal de treballar de manera conjunta amb 
l’alumnat que ho requereix.

» S’ha fet un camí segur per anar a 
les diferents escoles del poble, amb la 
participació dels nens i nenes del poble. 

»  S’ha potenciat i reestructurat el projecte 
socioeducatiu, per ajudar als nenes i nenes 
a aconseguir els objectius acadèmics.

» S’ha instal·lat un punt de recàrrega 
per a vehicles elèctrics a la plaça Lluís 
Companys.

» S’ha implementat el transport social 
adaptat per anar al metge.

» S’ha instal·lat un tòtem informació 
turística 24 hores davant de Can Rovira.

»  S’han creat diversos productes turístics i 
culturals: Ruta literària, Ruta de patrimoni, 
Boscos terapèutics i Tastet d’aigües.

»  S’han fet i s’estan fent diversos projectes 
per dinamitzar el centre del poble i el 
comerç:  Aparadors buits, aparca i compra, 
redistribució zones càrrega i descàrrega, 
etc.

» S’ha millorat la zona d’autocaravanes i 
s’ha creat una zona d’acampada lliure.

» S’han canviat els dissenys del butlletí 
Municipal i l’Agenda d’activitats i s’ha 
actualitzat la pàgina web.

» S’ha fet 
una app per 
a dispositius 
mòbils on s’hi 
pot trobar tota 
la informació 
d’interès del 
poble i es 
poden fer 
tràmits i enviar 
incidències.

» S’ha aconseguit que la fibra òptica 
arribi al poble, amb un desplegament que 
s’acabarà en els propers mesos.

» S’han fet ordenances de civisme i de 
prestacions personals.

» S’ha canviat la ubicació de les 
dependències dels Vigilants Municipals.

»  S’està fent l’expropiació a SOREA de la 
xarxa d’aigua potable.

»  S’han adequat unes noves dependències 
per als bombers voluntaris de Sant Hilari.

» S’ha aconseguit tenir energia verda al 
100% en l’enllumenat públic.

» S’estan fent diversos projectes artístics 
en col·laboració amb el Consell Comarcal 
de la Selva.

»  S’ha revitalitzat l’Aula d’Art Municipal.

»  S’ha millorat l’espai atenció al poble de 
l’Ajuntament.

» S’ha fet un Reglament d’ús de les sales de 
Casa de Cultura.

» S’ha creat un Consell Redactor 
del Programa de Festa Major i s’han 
actualització dels espectacles de Festa 
Major.

»  S’ha instaurat i consolidat la Marxa de 
Torxes per a la Independència.

»  S’ha fet una geganta nova i es vetlla per 
la conservació dels gegants històrics, la 
Blanca i en Bernat.

»  S’està substituint tot l’enllumenat 
públic per enllumenat LED per complir 
els Reglaments europeus i estalviar en 
despesa energètica.

»  S’ha elaborat un nou Catàleg de fonts.

»  S’han creat les jornades mediambientals 
Guilleries, amb gran èxit de participació 
en les dues edicions fetes fins ara, i s’ha 
reorientat la Càtedra de l’aigua, adequant-
la més als objectius mediambientals de 
Sant Hilari.
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